
Szenvedélyük, hogy segítsenek 
A gyulai „Családban az erő!” című projekt kulisszatitkai 

Szerző: Kiss A. János 
Szép sikert ért el a gyulai Független Egyesület már azzal is, hogy pályázati támogatáshoz 
jutott projektjével, mely az emberek testi-lelki épülését, a család pozitív hatásainak 
kiaknázását tűzte célul maga elé. Egyben saját tevékenységük egyik pillérét, a 
szenvedélybetegségek megelőzését is erősíthetik ez által.  

 

  

– A gyulai Független Egyesület 2005-ben alakult – mondta dr. Fleischmann Enikő, az 
egyesület elnöke. – Hivatalosan a következő évben kezdte meg a tevékenységét. A fő cél a 
szenvedélybetegek segítése a gyógyulásukban, a változtatás elindítása, a rehabilitációjuk, a 
társadalomba való visszaillesztésük megvalósítása. Három szolgáltatást nyújtunk: a 
szenvedélybetegek közösségi, illetve alacsony küszöbű ellátását és egy nappali ellátó is 
működik Gyulán. Több telephelyünk van: a központ Gyulán található, a többi telephely 
Sarkadon és kistérségében, Orosházán, Hódmezővásárhelyen és Szentesen működik. A 
gyógyítás, a szenvedélybetegek állapotának megváltoztatása mellett fontos feladatunk e téren 
a megelőzés is. Úgy tartjuk, hogy igazán akkor érünk el eredményt, ha e tevékenységeink 
komplexen érvényesülnek. A nyertes projekthez úgy is csatlakozik egyesületünk munkája, 
hogy a család a megelőzés egyik fő színtere lehet. Ha jól működik egy családszerkezet, akkor 
nagyon sok mindentől meg tudja védeni fiatalabb és felnőtt tagjait. S nem csak a 
szenvedélybetegségekre gondolok, hanem más testi-lelki, pszichiátriai problémákra is. 
Egyben értelmezhető az ember, aki biopszicho-szociális lény. Elsősorban a gyulai családokat 
célozzuk meg a projektünkkel, mely huszonkét hónapon át fut. Különböző programokat 
kínálunk valamennyi korosztálynak: kamaszoknak, az ifjú szülőknek, a gyerekvállalásra, -
nevelésre készülő házaspároknak, a gyedről visszatérő anyukáknak segít, ez utóbbiaknak 



például  az ismételt munkába állásban. Minden olyan programhoz, mely kisgyermekes 
szülőket céloz meg, gyermekfelügyeletet biztosítunk, hogy senkinek ne kelljen kimaradnia 
semmiből. 

  

– Mibe kerül a projekt megvalósítása? 

  

– Huszonötmillió hétszázezer forint támogatást nyertünk, önrészre nem volt szükség. Nem 
csak az egyesületünk vesz részt a kivitelezésben, több együttműködő partnerünk is van. Jó 
dolog, hogy civil szervezetek együtt tudnak dolgozni egy ilyen hosszú időtartamú projektben. 
Velünk tart a „Mersz” Közhasznú Alapítvány, a Gyulai Kék Lámpa Egyesület, a Gyulai Civil 
Szervezetek Szövetsége, a Békés Megyei Sclerosis Multiplexes Emberek Közhasznú 
Szervezete, a Dél-Alföldi Wellness Egyesület, a Gyulai Nagycsaládosok Egyesülete, Gyula 
város civil referense és a drogambulancia. 

  

– Milyen módszerekkel, eszközökkel tudják a családokat megszólítani? 

  

– Az önkéntességre alapozunk, s mindenki segítségét igényeljük majd, aki a tájékoztatásban 
részt tud vállalni. A „családsegítőt” például, ahol sokan, sokszor megjelennek. De az is biztos, 
hogy olyan családokat is jobban működővé lehet tenni, melyekben jól működnek a dolgok. A 
hátrányos helyzetű, több problémával is küzdő családokat különösen várjuk. A mozgósításban 
szeretnénk igénybe venni a sajtó, más médiumok segítségét is. Erre nem nagyon akad 
forrásunk. De olyan szervezetekre is gondolunk, melyek kapcsolatban állnak a családokkal. 
Ilyenek lehetnek az iskolák, a nagycsaládosok szervezete. Hamarosan készítünk egy csak erre 
a célra szolgáló honalapot is, melyen a programok állandóan megtekinthetők lesznek. Amíg 
ez a honlap nem áll rendelkezésre, addig a Független Egyesület honlapján találhatók meg az 
információk. 

  

– Az egyes programelemeknél egyszerre, együtt, mindenhová az egész családot várják, vagy 
kit-kit oda, ahol a családtagok a saját érdeklődésüknek megfelelő eseménnyel találkozhatnak? 

  

– Lesznek közös programok is, ezek elsősorban szabadidős események. Például a gyulai 
játszótereken szervezett alkalmakra az egész családot várjuk. Hasonló eseményt jelentenek 



majd a játékos vetélkedők, egyes előadások. De szervezünk a korosztályokat szétválasztó 
rendezvényeket is: serdülőknek, szülőknek. 

  

– Van arról elképzelésük, hogy hány család, személy részvétele 
várható? 

  

– Csak a „megcélzott” létszámot említhetem, mely ötezer személyt jelent. Ennyi ember 
megmozgatásával számolunk. 

  

– Kik részére szervezték a nyitó konferenciát? 

  

– Alapvetően az együttműködő partnereinknek, hogy egészében is eléjük táruljon a projekt. A 
konferencia után közösen leülünk egy kerekasztal-megbeszélésre, mellyel be is indítjuk a 
gyakorlati munkát. 

  

Zsigmond Aranka alelnököt néhány praktikus szempontról kérdeztük.   

  

– A projektet végig vivők száma eléri majd az ötven-száz embert, beleértve a szakembereket, 
önkéntes segítőket is – mondta Zsigmond Aranka. – A projektben nincs összeg a 
kommunikációra, s ez megnehezíti a dolgunkat. Sós Imre civil referens megígérte, hogy a 
hírverésben segíti majd a munkánkat. Az óvodák máris jelezték, hogy részt kívánnak venni 
egyes programjainkban. 

  



– Szociális szempont szerepet kap a résztvevők megkeresésében? 

  

– Nem. Ingyenes programokról van szó. Azt szeretnénk, ha a legnehezebb helyzetű családok 
is ott lennének a programjainkon. Sőt, minden rétegből mindenkit meg kívánunk szólítani. 

  

 


